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西藏及台灣獨立問題的意見調查
Opinion Surveys on the Issue of Independence of Tibet and Taiwan





編者的話
From the Editor

　　國家主席江澤民在十月底至十一月初訪問美國時，國際傳媒的焦點已由香港問題漸次轉移到大陸如何處理台灣及西藏等問題。民意研究組自九三年起便不斷跟進港人對該等問題的取向，今期《民意快訊》特別以此為題發表五年來的綜合數據。當然市民對江澤民訪美之評價，及其個人聲望的變化亦是研究項目之一。
　　隨著香港踏入「一國兩制」的年代，全國人民代表大會港區代表的選舉突然變成討論焦點，顯示「兩制」與「一國」已開始產生一種特殊的關係，港人對國家機關的運作也有一定的訴求。民意研究組已不斷跟進市民對人大選舉的意見，並把部份數據在本刊發表。
　　連同其他有關本地政治、民生、及傳媒研究的項目，本期《民意快訊》可謂港情國情並重，政情民情兼顧，某程度上反映了在「一國兩制」下香港特區的民情發展。
(   鍾庭耀

When President Jiang Zemin visited the United States, the international media was quick to focus on Jiang’s reaction to the Taiwan and Tibet issues.  What about the view of Hong Kong people?  In this issue, the POP Team presents, for the first time, findings from a series of tracking polls on the Taiwan and Tibet issues, along popularity ratings of Jiang, and people’s evaluation of his trip to the United States.


Recently, but never before, the election of the Hong Kong Deputies to the National People’s Congress has captured the attention of many Hong Kong people.  Naturally, the POP Team has followed the issue closely, and is releasing some latest poll results in this POP EXPRESS.


Coupled with other findings on political, livelihood, and media issues, this POP EXPRESS appears to be fairly balanced in terms of national, local, political, and social issues, probably reflecting new developments of society under the principle of “one country, two systems”.

(   Chung Ting-yiu Robert

西藏及台灣獨立問題的意見調查
Opinion Surveys on the Issue of Independence of Tibet and Taiwan

	
	
	
	
	
	
	
	
	
	
	
	

	調查日期
	Date of survey
	6/93
	7-12/93
	1-6/94
	7-12/94
	1-6/95
	7-12/95
	1-6/96
	7-12/96
	1-6/97
	7-10/97

	
	
	
	
	
	
	
	
	
	
	
	

	調查次數
	No. of surveys
	1
	3
	3
	3
	3
	3
	3
	3
	3
	2

	成功樣本
	Successful cases
	509
	1650
	1557
	1589
	1657
	1621
	1697
	1625
	1591
	1043

	回應率
	Response rate
	52.7%
	59.2%
	56.5%
	54.1%
	52.6%
	54.6%
	51.1%
	48.5%
	41.0%
	45.7%

	

	你贊唔贊成西藏獨立？ Do you agree to Tibet becoming independent?

	

	贊成
	Yes
	26.3%
	23.2%
	22.4%
	22.1%
	18.4%
	16.4%
	17.7%
	19.0%
	16.7%
	12.3%

	唔贊成
	No
	47.8%
	52.6%
	51.3%
	44.8%
	55.0%
	53.0%
	56.0%
	53.1%
	60.1%
	49.5%

	唔知/難講
	Don’t know/Hard to say
	25.9%
	24.2%
	26.3%
	33.2%
	26.6%
	30.5%
	26.3%
	27.9%
	23.2%
	38.3%

	
	
	

	調查日期 Date of survey: 12/8/97
	成功樣本 Successful cases: 526
	回應率 Response rate : 44.8%

	調查日期 Date of survey: 14-15/10/97
	成功樣本 Successful cases: 517
	回應率 Response rate : 44.6%

	

	你贊唔贊成西藏／台灣獨立？ Do you agree to Tibet/Taiwan becoming independent?

	
	
	
	
	
	
	
	
	
	

	
	12/8/97
	14-15/10/97

	
	西藏 Tibet
	台灣 Taiwan
	西藏 Tibet
	台灣 Taiwan

	贊成
	Yes
	10.5%
	20.2%
	14.1%
	20.4%

	唔贊成
	No
	51.9%
	59.1%
	47.0%
	58.1%

	唔知/難講
	Don’t know/Hard to say
	37.6%
	20.7%
	39.0%
	21.5%

	



自九三年開始，本中心民意研究組開始就西藏問題進行民意調查，了解市民對西藏獨立的意見。香港已回歸中國，但有關西藏的問題仍然在中國國情中懸而未決。而近期更再一次成為中國問題的焦點，故本中心特於本期輯錄五年調查所得之數據，以供讀者參考。

從調查結果發現，不贊成西藏獨立的被訪者一直佔主要比例，在九三年六月本中心的第一次西藏問題的調查就顯示，有四成八被訪者不贊成西藏獨立，贊成的有二成六，而沒有給予肯定答案的亦同樣有二成六。類似的比率分佈在五年間一直沒有太大轉變，不過，不贊成西藏獨立的比率則比較九三年有輕微上升的趨勢，曾一度增至九六年上半年的五成六及九七年上半年的六成。而本研究組在十月中最新的民意調查就顯示，不贊成西藏獨立的被訪者仍佔四成七，而不願意給予肯定答案的則有三成九，表示贊成的則只有一成四。

將西藏獨立的問題與台灣比較，分別頗為明顯（請參閱今期第一頁的圖表及上列最新八月及十月的數據）。贊成台灣獨立的被訪者比率在九三至九五年期間，一直維持三至四成；九五年底起，此比率逐漸下降到二至二成半之間。相對而言，不贊成台獨的比率則不斷增加，由九三年至九五年的四成半至五成半增加至九六年至九七年的五成半至六成半。在最新九七年十月的調查發現，不贊成台獨的被訪者比率為五成八，而贊成的則有兩成。相比西藏而言，贊成台灣獨立的比訪者比率一直比贊成西藏獨立的被訪者多。

The POP Team has been conducting opinion surveys on the independence of Tibet since 1993.  Although China has regained her sovereignty over Hong Kong, the sovereignty of Tibet remains an unsolved problem.


According to the data that the POP Team has gathered in the recent five years, there has continuously been a great proportion of respondents disagreeing to the independence of Tibet.  In June 1993, when the first survey on Tibet was conducted, 48% of the respondents disagreed to Tibet becoming independent.  This disagreement to the independence of Tibet has become a trend when 56% and 60% of the respondents in the first half of 1996 and 1997 respectively expressed a negative attitude.  According to the most recent survey conducted in October, 47% disagreed while only 14% agreed.  


Meanwhile, there has consistently been a larger proportion of respondents agreeing to the independence of Taiwan.  From 1993 to 1995, 30% to 40% agreed to Taiwan becoming independent.  But the proportion has reduced drastically since late 1995.  An increased proportion of people disagreed to the independence of Taiwan as well.  Based on the most recent survey in October 1997, 58% disagreed while only 20% agreed.

有關港區全國人大代表選舉的民意調查
Opinion Survey on the Election of the Hong Kong Deputies to 

the National People’s Congress 


三十六位港區全國人大代表將於十二月八日正式產生，而候選人的提名階段已進行得如火如荼。本中心民意研究組在較早前（十月初）已就民主黨成員及特首董建華應否參選人大進行過調查，為進一步了解是次選舉對香港的影響，本研究組亦於十一月十一日開始，就港區人大選舉的問題進行更深入的研究，測試市民對今次選舉的意見，包括是次選舉的重要性、對選舉會議代表性的評價，及港區人大代表選舉制度等問題。而本研究組在港區人大代表選舉的前後，亦將繼續就市民對合資格候選人的支持度及整個選舉制度進行調查，務求對參與是次選舉的人士（包括選舉人及候選人）提供一些參考。

The Election of the Hong Kong Deputies to the National People’s Congress (NPC) will be held in December.  Regarding the NPC election, the POP Team has conducted a survey concerning the participation of the Democratic Party and the Chief Executive in this election. To understand more about the influence of the election on Hong Kong, another survey was conducted on 11 November.  The scope of survey includes the importance of this election, the representativeness of the Election Committee and the electoral system.  To provide reference to the election participants, the POP Team will continue to conduct surveys based on this scope.

	
	
	

	調查日期
	Date of survey：11/11/97
	
	成功樣本Successful cases：518

	回應率
	Response rate ：47.6%
	
	標準誤差Standard error  ：少於less than 2.2%

	

	你覺得港區全國人大代表既選舉對香港重唔重要?

	How important, do you think, the election of the Hong Kong Deputies to the National People’s Congress is to Hong Kong?

	

	非常重要
	Very important
	13.3%
	幾唔重要
	Not quite important
	16.0%

	幾重要
	Quite important
	52.7%
	非常唔重要
	Absolutely not important
	1.2%

	一半半
	Half-half
	6.0%
	唔知/難講
	Don’t know/Hard to say
	10.7%

	

	你認為港區全國人大代表應唔應該盡快由全港市民一人一票選出?

	Do you think the Hong Kong Deputies to the National People’s Congress should be elected by Hong Kong people through the one-man-one-vote system as soon as possible?

	
	
	

	應該 Yes
	78.7%
	唔應該 No 
	7.7%
	唔知/難講 Don’t know/Hard to say
	13.6%

	
	
	
	
	

	(只問認為港區全國人大代表應該盡快由全港市民一人一票選出的被訪者) 咁你認為幾多年後由全港市民一人一票選出港區全國人大代表為最適當?

	(Ask only those who agreed that the Hong Kong Deputies to the National People’s Congress should be elected through the one-man-one-vote system as soon as possible) Then how many years later do you think is the suitable time for the Hong Kong Deputies to the National People’s Congress to be elected through the one-man-one-vote system?

	

	
	
	百分比
	累積百分比
	佔整體樣本百分比
	佔整體樣本累積百分比

	
	
	Percentage
	Cummulative percentage
	Percentage of overall sample
	Cummulative percentage of overall sample

	一年
	One year
	
	46.3
	46.3%
	36.5%
	36.5%

	二年
	Two years
	
	15.2
	61.4%
	11.8%
	48.3%

	三年
	Three years
	
	11.1
	72.5%
	8.7%
	57.1%

	四年
	Four years
	
	3.4
	76.0%
	2.7%
	59.8%

	五年
	Five years
	
	8.9
	84.9%
	7.0%
	66.8%

	六年或以上
	Six years or above
	
	1.5
	86.4%
	1.2%
	68.0%

	唔知/難講
	Don’t know/Hard to say
	
	13.6
	100.0%
	10.7%
	78.6%

	
	
	
	
	
	

	
	
	
	

	調查日期
	Date of survey
	:
	18/11/97
	成功樣本 Successful cases  :
	530

	回應率
	Response rate
	:
	43.9%
	標準誤差 Standard error    :
	少於less than 2.2%

	
	
	
	

	你認為新華社香港分社社長姜恩柱應唔應該參選港區全國人大代表選舉?

	Do you think the Director of the New China News Agency, Jiang Enzhu, should participate in the election of the Hong Kong Deputies to the National People’s Congress?

	
	
	
	

	應該 Yes
	29.5%
	唔應該 No
	41.1%
	唔知/難講 Don’t know/Hard to say
	29.4%

	
	
	
	

	你認為最近全國人大常委通過既四百二十四名第九屆全國人大代表選舉會議成員既代表性如何?

	How representative, do you think, is the 424-members Election Committee recently approved by the National People’s Congress? 

	
	
	
	

	非常有代表性
	Very representative
	0.6%
	無乜代表性
	Not quite representative
	30.0%

	幾有代表性
	Quite representative
	17.9%
	全無代表性
	Absolutely not representative
	3.9%

	一半半
	Half-half
	12.4%
	唔知/難講
	Don’t know/Hard to say
	35.2%

	
	
	
	


市民對傳媒發展的意見調查
Opinion Survey on Media Development

	
	
	

	調查日期 Date of survey: 22-23/10/97
	成功樣本 Successful cases: 541
	回應率 Response rate: 55.5%

	
	
	

	你認為而家香港所提供既電視／電台頻道是否足夠？
Do you think the television/radio channels available in Hong Kong are sufficient?

	

	
	電視 Television
	電台 Radio

	
	
	

	 非常足夠
	Very sufficient
	11.5%
	11.7%

	 幾足夠
	Quite sufficient
	56.6%
	60.6%

	 一半半
	Half-half
	3.7%
	2.2%

	 幾唔足夠
	Quite insufficient
	22.0%
	8.3%

	 非常唔足夠
	Very insufficient
	2.2%
	0.9%

	 唔知/難講
	Don’t know/Hard to say
	4.1%
	16.3%

	

	你認為現時XXX既節目是否足夠? 

Do you think XXX is/are sufficient?

	

	
	兩個無線電視台從外國購買
overseas programmes bought 

by the two terrestrial TV stations
	各電台轉播外國製作
overseas production broadcast 

by the radio stations

	
	
	

	 非常足夠
	Very sufficient
	2.4%
	1.3%

	 幾足夠
	Quite sufficient
	33.3%
	15.6%

	 一半半
	Half-half
	6.6%
	4.4%

	 幾唔足夠
	Quite insufficient
	37.5%
	33.0%

	 非常唔足夠
	Very insufficient
	5.2%
	10.2%

	 唔知/難講
	Don’t know/Hard to say
	15.0%
	35.2%

	

	你認為現時XX既本地製作既節目是否夠多元化?

Do you think the local productions of XX are pluralistic enough?

	

	
	兩個無線電視台 

the two terrestrial TV stations
	各電台
the radio stations

	
	
	

	 夠
	Enough
	40.3%
	48.1%

	 一半半
	Half-half
	13.5%
	11.5%

	 唔夠
	Not enough
	39.8%
	16.7%

	 唔知/難講
	Don’t know/Hard to say
	6.5%
	23.6%

	

	你認為現時兩個無線電視台既外語節目是否夠多元化?

Do you think the foreign language programmes broadcast by the two terrestrial TV stations are sufficiently 

diversified enough?

	

	 夠
	Enough
	32.4%
	一半半
	Half-half
	12.0%

	 不夠
	Not enough
	39.6%
	唔知/難講
	Don’t know/Hard to say
	16.1%

	
	
	
	


對醫務人員人手供應的評估
Survey on the Assessment of the Supply of Medical Practitioners

　　民意研究小組受香港大學醫學院委託，進行一個對醫務人員人手供應評估的調查。在一千零六十六名成功訪問的被訪者中，調查顯示市民對政府機構及私人機構的醫療人手供應給予非常不同的評價，百分之五十二表示公營機構的醫療人手不足，百分之二十三表示剛剛足夠，百份之二十五沒有意見，沒有被訪者認為人手過剩。至於私人機構的醫療人手方面，接近一半的被訪者認為足夠，百分之十五認為過剩，百份之二十八沒有意見，表示不足的只有百分之九。
    若再深入分析，我們不難發現政府醫院的用戶對政府醫院的醫療人手供應存有較負面的看法。在該五成表示自己或其家人曾在半年內使用政府醫院服務的被訪者當中，百分之五十六至五十七認為政府醫院人手不足，與此同時，在餘下的一半非政府醫院用戶當中，只有百分之四十八有相同看法。
    由於本港的醫護人員大多培訓於香港大學及中文大學，大部份被訪者（即超過七成）反對在一九九八至九九年度削減醫科生的收生學額，只有百分之十三持相反意見。
    整體看來，民意數據顯示出政府及私家醫院的醫療人手存在明顯差異，目前，醫學院收生學額與政府醫療人手的多寡有不可分割的關係，在公眾對政府醫療服務仍有很大的需求下，市民對削減兩所大學的醫學院收生額的強烈反應也是可以理解。無可否認，單獨民意本身不能解決醫療人手問題，但在開放的社會，公眾情緒應被尊重，而公眾對醫療的需求理應予以重視。

The Faculty of  Medicine of The University of Hong Kong has commissioned the POP Team to gauge the general public’s assessment on the supply of medical practitioners in Hong Kong.  


Among the 1,066 respondents successfully interviewed, views over the supply of medical practitioners in public and private services differed significantly.  A total of 52% said there was an under supply of medical practitioners in the public sector, while 23% believed the supply was just enough and nobody said there was an over supply. 


With regard to the supply of medical practitioners in  the private sector, 48% believed that it was enough, 15% thought it was more than sufficient, while only 9 % thought it was less than sufficient.


Upon further analysis, it could be seen that users of public hospital services tend to be more negative about the supply of medical practitioners in the public service.  Among the 50% who, or whose family members, had used public hospital services, 56% to 57% thought there was an under supply.  Meanwhile, only 48% of the non-users said so.


Given that most medical practitioners in Hong Kong are trained by HKU and CUHK, an overwhelming majority, 73%, disagreed that the intake of medical students in the two universities starting from the school year 1998/99 should be reduced.  Only 13% agreed.  


As far as public opinion is concerned, there was an imbalance in the supply of medical practitioners across the two sectors.  Given the weight of public demand for public hospital services, and the direct connection between the intake of medical students and the supply of medical practitioners in the public service, people’s overwhelming sentiment of disagreement to the proposed reduction of medical student intake in the two universities is readily understandable.   Certainly, public opinion alone could not solve the problem of manpower supply.  Yet, in an open society, where the public mood should always be respected, consumer demand is of paramount importance.

	調查日期 Date of survey: 5-6/8/97
	成功樣本 Successful cases: 1066
	回應率 Response rate: 43.5%

	你或者你屋企人係過去半年內有冇用過公立醫院服務？ (如有，訪問員追問自己定屋企人)

Did you or any other family member use any public hospital services during the past six months?  (If yes, interviewer to 

ask whether it is the interviewee or another family member)

	

	有：自己
	Yes: self (user)
	26.0%
	冇
	No (non-user)
	48.9%

	有：屋企人
	Yes: family (user)
	23.8%
	唔記得
	Don’t remember (non-user)
	1.2%

	
	
	
	

	整體黎講，你覺得而家既公共醫生人手供應係點樣？係過剩、唔夠、抑或剛好？
Generally speaking, how do you feel about the supply of doctors in public hospitals?  Over supply?  Under supply?  

Or just enough?  

	
	
	

	過剩
	Over supply
	0.6%
	剛好
	Just enough
	22.9%

	唔夠
	Under supply
	52.0%
	唔知/難講/無意見
	Don’t know/Hard to say
	24.5%

	
	
	
	

	整體黎講，你覺得而家既私家醫生人手供應係點樣？係過剩、唔夠、抑或剛好？
Generally speaking, how do you feel about the supply of doctors in private practice?  Over supply?  Under supply?  

Or just enough? 

	
	
	

	過剩
	Over supply
	15.2%
	剛好
	Just enough
	48.0%

	唔夠
	Under supply
	9.2%
	唔知/難講/無意見
	Don’t know/hard to say
	27.6%

	

	而家本港既執業醫生主要係由香港大學同埋香港中文大學訓練出黎既。有人建議削減兩間大學由98至99年度
開始招收既醫科學生數目。你贊成定反對呢個建議？
At present, most of the medical practitioners in Hong Kong are trained by The University of Hong Kong and The 

Chinese University of Hong Kong.  There is a proposal to reduce the intake of medical students starting from the 

school year 1998 -1999.  Do you agree with such a proposal?

	
	
	

	贊成
	Agree
	13.0%
	中立
	Neutral
	3.3%

	不贊成
	Disagree
	73.1%
	唔知/難講
	Don’t know/Hard to say
	20.6%

	
	
	
	


自選影像服務的意見調查
Opinion Survey on Video On Demand (VOD)

	調查日期 Date of survey: 11/11/97
	成功樣本 Successful cases: 518
	回應率 Response rate: 47.6%

	你認為文康廣播局應唔應該係其中一個競投者仍然牽涉訴訟既時候，只係先發出一個自選影像服務(VOD)

既節目服務牌照？
Should the Broadcasting, Culture and Sport Bureau award only one single VOD programme service licence at a time 

when one of the bidders is still involved in litigation?

	

	應該
	 Should award
	22.7%
	

	唔應該
	 Should not award
	21.0%
	
	
	

	唔知/難講/唔清楚件事
	 Don't know/Hard to say/Don’t understand the issue
	56.3%

	
	

	如果自選影像服務節目只包括卡通片同電影，你認為咁既節目種類夠唔夠多元化?

Is the programming pluralistic enough if VOD programmes include only cartoons and films?

	

	夠
	Enough
	16.7%
	一半半
	Half-half
	3.4%

	唔夠
	Not enough
	63.3%
	唔知/難講
	Don't know/Hard to say
	16.5%

	
	
	
	


市民對退休保障制度的意見調查
Survey on People’s Opinion on Pension Schemes


本中心民意研究組在九七年一月在香港社會工作聯會的建議下，曾就退休保障制度的問題進行民意調查，了解市民對各項退休保障制度建議的了解及支持程度（有關一月發表的調查結果，請參閱《民意快訊》一九九七年四月號〔即第八期〕）。在九七年十一月民意研究組在香港社會保障學會的建議下，再一次就此項問題進行調查，以測試市民對退休保障制度的意見是否有變化。現將兩次調查結果分列如下：
	
To understand people’s support for the different pension schemes and at the suggestion of the Hong Kong Social Workers’ General Union, the POP Team conducted a survey in January 1997.  (Please refer to Issue No.8 for results.)  At the suggestion of the Hong Kong Social Security Society, the POP Team conducted another survey on this issue again in November.  It aims to examine whether there is an attitudinal change towards the schemes.  Listed below are the findings:

調查日期 Date of survey: 4-5/11/97 
	成功樣本 Successful cases: 523
	回應率 Response rate : 47.3%

	調查日期 Date of survey: 20-21/1/97
	成功樣本 Successful cases: 549    
	回應率 Response rate : 46.9%

	

	你認為退休保障制度既管理同投資應該由政府定私人機構負責？

	In your opinion, should the government or a private firm be responsible for the management and investment of the pension scheme?

	

	
	20-21/1/97
	4-5/11/97
	
	20-21/1/97
	4-5/11/97

	政府
	The government
	68.7%
	60.3%
	私人
	Private firm
	12.3%
	13.6%

	冇所謂
	Doesn’t matter
	9.3%
	6.4%
	唔知/難講
	Don’t know/Hard to say
	9.6%
	19.7%

	

	*以下幾個退休計劃，你認為邊個比較好？ 

*Which of the following pension schemes do you think is the best?

	

	
	20-21/1/97
	
	4-5/11/97

	自願性私營退休金計劃
Private Voluntary Retirement Protection Scheme
	14.5%
	自願性公積金
Voluntary Provident Fund
	5.4%

	中央公積金
Central Provident Fund
	47.4%
	中央公積金
Central Provident Fund
	13.9%

	_
	_
	中央公積金加老年退休金
Central Provident Fund & Old Age Pension Scheme
	45.1%

	強制私營退休金計劃
Private Mandatory Retirement Protection Scheme
	7.7%
	強制私營公積金
Private Mandatory Provident Fund
	7.0%

	強制老人退休金
Mandatory Old Age Pension Scheme
	12.2%
	老年退休金
Old Age Pension Scheme
	14.8%

	唔了解/唔明有乜分別
Don’t understand the difference
	13.7%
	唔了解/唔明有乜分別
Don’t understand the difference
	10.2%

	唔知/難講 Don’t know/Hard to say
	4.5%
	唔知/難講 Don’t know/Hard to say
	3.6%

	

	請問你清唔清楚以上提及果幾個方案既分別？ 

Do you know the differences among the above pension schemes?

	

	
	20-21/1/97
	4-5/11/97
	
	20-21/1/97
	4-5/11/97

	好清楚
	Very clear
	 7.7%
	8.7%
	唔係幾清楚
	Not quite clear
	35.6%
	33.8%

	幾清楚
	Quite clear
	43.1%
	42.2%
	唔清楚
	Not at all
	13.6%
	15.3%

	

	你認為特區政府是否需要推出退休保障既諮詢文伴向市民作公開諮詢？

	Do you think the SAR Government need to issue a consultation document to consult the public on the issue of pension schemes?

	

	
	4-5/11/97
	
	4-5/11/97

	需要
	Yes
	87.8%
	唔知/難講
	Don’t know/Hard to say
	7.7%

	唔需要
	No
	4.5%
	
	

	
	
	
	


*此條問題與本中心研究組一月進行的同類調查一樣，至於在答案中採用的退休保障制度名稱方面，由於香港退休保障學會建議其中一些答案需進行少許改動，故兩次調查結果並不能直接或完全相互比較，本中心研究組只將兩次數據並列，供讀者作更詳細的參考。
*This question is identical to that of another survey which was conducted in January.  As the Hong Kong Social Security Society suggested a change of the names of some pension schemes that are listed in the answers, it is not entirely appropriate to make a direct comparison of the results of the two surveys.  The POP Team simply lists out all the results for references.

市民對投資的取向
People’s Propensity towards Investment

	調查日期
	Date of survey
	25/6/97
	29-30/7/97
	26/8/97
	23-24/9/97
	28-29/10/97

	成功樣本
	Successful cases
	548
	564
	532
	511
	536

	回應率
	Response rate
	47.6%
	39.7%
	42.4%
	41.6%
	44.5%

	如果你有一大筆多餘既錢，你會首先選擇： 

If you had a large sum of spare money, you would choose to：

	

	長線投資香港 

Make long-term investments in Hong Kong
	48.0%
	51.7%
	53.7%
	53.0%
	45.3%

	投資國內 Invest in China
	7.5%
	7.0%
	8.4%
	7.7%
	7.1%

	投資海外 Invest overseas
	6.1%
	8.5%
	5.9%
	5.2%
	7.3%

	擺係銀行或作其他短線投資
Save in banks or make other short-term investments
	23.3%
	19.8%
	20.2%
	24.6%
	24.6%

	駛左佢 Spend it all
	3.5%
	2.7%
	2.6%
	2.6%
	2.8%

	其他答案 Other answers
	2.9%
	2.7%
	4.1%
	2.7%
	6.3%

	不知道 Don’t know
	8.6%
	7.7%
	5.1%
	4.2%
	6.5%


註: 此項調查由九六年十二月已開始進行，有關九六年十二月至九七年五月之調查數據結果，請參閱《民意快訊》的第十期。
Note: 
This survey was first conducted in December 1996.  Please refer to POP EXPRESS No. 10 for the survey results from December 1996 to May 1997.

社會指標
Social Indicators

	調查日期 Date of survey: 28-29/10/97
	成功樣本 Successful cases: 536
	回應率 Response rate: 44.5%

	調查日期 Date of survey: 23-24/9/97
	成功樣本 Successful cases: 511
	回應率 Response rate: 41.6%

	例題：
	我地想請你評價一下香港既社會現狀。如果你要用0-10分評價香港是否一個繁榮既社會，10分代表絕對繁榮，0分代表絕對唔繁榮，5分代表一半半，你會比幾多分香港社會？

	Sample question :
	Please evaluate the present social condition in Hong Kong.  If you were to use 0 - 10 to evaluate whether Hong Kong is a prosperous society, with 10 indicating absolutely prosperous, 0 indicating absolutely not prosperous, 5 indicating half-half, how would you rate Hong Kong?

	社會狀況
	Social condition
	平均分數 Average marks

	
	23-24/9/97
	28-29/10/97

	繁榮的社會
	A prosperous society
	7.89
	7.42

	自由的社會
	A free society
	7.39
	7.35

	安定的社會
	A stable society
	7.37
	7.03

	法治的社會
	A society governed by the rule of law
	7.15
	6.90

	民主的社會
	A democratic society
	6.28
	6.19
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市民對特區政府表現的評價
People’s Evaluation of the Performance of the SAR Government

	調查日期 Date of survey : 28-29/10/97
	成功樣本 Successful cases : 536
	回應率 Response rate : 44.5%

	調查日期 Date of survey : 23-24/9/97
	成功樣本 Successful cases : 512
	回應率 Response rate : 41.6%

	你對特區政府既整體表現滿唔滿意？ 

Are you satisfied with the overall performance of the SAR Government?

	

	
	
	23-24/9/97
	28-29/10/97
	
	
	23-24/9/97
	28-29/10/97

	滿意
	Satisfied
	48.9%
	37.0%
	一半半
	Half-half
	30.4%
	40.1%

	唔滿意
	Dissatisfied
	13.1%
	17.9%
	唔知/難講
	Don’t know/Hard to say
	7.6%
	5.0%

	

	你對特區政府係XXXX既表現滿唔滿意？
Are you satisfied with the SAR Government’s performance on XXXX?

	

	
	維持繁榮方面 

The maintenance of economic prosperity
	改善民生方面 

The improvement of people’s livelihood

	
	
	23-24/9/97
	28-29/10/97
	23-24/9/97
	28-29/10/97

	滿意
	Satisfied
	59.8%
	40.3%
	30.7%
	24.3%

	一半半
	Half-half
	21.5%
	31.2%
	28.4%
	37.7%

	唔滿意
	Dissatisfied
	8.3%
	20.5%
	18.6%
	27.8%

	唔知/難講
	Don’t know/Hard to say
	10.3%
	8.0%
	22.3%
	10.3%

	你對特區政府係XXXX既表現滿唔滿意？
Are you satisfied with the SAR Government’s performance on XXXX?

	


	
	維護人權自由方面
The protection of 

human rights and freedom
	推行民主步伐 

The pace of democratic development

	
	
	23-24/9/97
	28-29/10/97
	23-24/9/97
	28-29/10/97

	滿意
	Satisfied
	29.4%
	27.3%
	24.6%
	22.9%

	一半半
	Half-half
	28.1%
	33.3%
	22.5%
	29.1%

	唔滿意
	Dissatisfied
	28.9%
	31.4%
	38.2%
	38.7%

	唔知/難講
	Don’t know/Hard to say
	13.7%
	8.0%
	14.7%
	9.4%

	
	
	

	你對特區政府XXXX滿唔滿意？
Are you satisfied with XXXX?

	
	
	

	
	係處理與中央政府關係方面既表現 

The SAR Government’s handling of its relation with the Chinese Government
	司級官員既整體表現 

The overall performance of the SAR Government policy secretaries

	
	
	23-24/9/97
	28-29/10/97
	23-24/9/97
	28-29/10/97

	滿意
	Satisfied
	57.3%
	54.0%
	50.6%
	37.6%

	一半半
	Half-half
	19.6%
	22.6%
	24.3%
	32.8%

	唔滿意
	Dissatisfied
	8.5%
	9.8%
	11.6%
	14.7%

	唔知/難講
	Don’t know/Hard to say
	14.%
	13.7%
	13.4%
	14.7%

	
	
	

	
	行政會議成員既整體表現
The overall performance of Members of the SAR Executive Council
	臨時立法會成員既整體表現
The overall performance of members of the Provisional Legislative Council

	
	
	23-24/9/97
	28-29/10/97
	23-24/9/97
	28-29/10/97

	滿意
	Satisfied
	26.9%
	25.2%
	21.7%
	17.8%

	一半半
	Half-half
	28.9%
	29.5%
	24.5%
	29.0%

	唔滿意
	Dissatisfied
	17.6%
	22.0%
	33.4%
	32.1%

	唔知/難講
	Don’t know/Hard to say
	26.5%
	23.3%
	20.4%
	21.1%


附註
:
是項調查由九七年七月起開始進行，有關七月及八月的調查數據結果，請參閱《民意快訊》第十四期。
Note
:
This survey was first conducted in July 1997.  Please refer to POP EXPRESS No. 14 for the survey results of July and August.

市民對江澤民的評價
People’s Evaluation of Jiang Zemin

江澤民評分 Ratings of Jiang Zemin

	調查日期 Date of Surveys
	成功樣本 Successful Cases
	支持度 Support rate
	認知度 Recognition rate

	4-5/11/97
	523
	62.5
	80.1%

	3-4/9/97
	508
	63.7
	72.2%

	8/7/97
	538
	60.1
	59.3%

	2-5/5/97
	536
	54.9
	75.9%

	3-4/3/97
	536
	59.8
	77.2%

	7-8/1/97
	599
	54.0
	78.8%

	5-6/11/96
	522
	54.2
	64.8%

	30/9/96
	511
	56.2
	77.5%

	10/7/96
	530
	55.5
	71.5%

	5-6/5/96
	579
	51.7
	67.7%

	13-15/3/96
	613
	52.9
	72.9%

	4-5/1/96
	543
	50.6
	75.7%

	6-7/11/95
	550
	48.0
	70.5%

	30/9-2/10/95
	516
	50.6
	71.5%

	14-17/7/95
	559
	52.7
	73.2%





五大政治團體評分
Ratings of the Top Five Political Groups

	調查日期 Date of survey

第一階段訪問日期（提名）:

First Stage (Naming)
23/9/97
	九七年十月份調查結果 

Results from the survey in October 97
	累積過去十二個月( 六次)調查結果 Accumulated results in the past 12 months

(6 surveys)



	第二階段訪問日期（評分）:

Second Stage (Rating)

3-4/10/97
	支持數Support


	標準誤差Standard error
	總人數Total sample
	評分人數Raters


	認知率Recognition


	上榜次數No. of time on the list
	平均支持度Average support rating
	平均認知度Average rate of recognition

	FTU
	工聯會
	62.0
	0.9
	511
	370
	72.4%
	5
	59.9
	67.4%

	DP
	民主黨
	61.4
	1.0
	511
	432
	84.5%
	6
	58.8
	80.4%

	LP
	自由黨
	56.7
	0.9
	511
	373
	73.0%
	6
	52.9
	69.0%

	ADPL
	民協
	56.7
	0.9
	511
	326
	63.8%
	6
	53.4
	57.8%

	DAB
	民建聯
	56.6
	0.9
	511
	358
	70.1%
	6
	54.2
	64.7%

	首五名平均分 Top 5 average
	58.7
	
	
	
	72.8%
	
	
	

	
	
	
	
	
	

	ADPL
	=
	Hong Kong Association for Democracy & People's Livelihood
	香港民主民生協進會

	DAB
	=
	Democratic Alliance for Betterment of Hong Kong
	民主建港聯盟

	DP
	=
	Democratic Party
	民主黨

	FTU
	=
	Hong Kong Federation of Trade Unions
	工聯會

	LP
	=
	Liberal Party
	自由黨


有關十月份社研調查的樣本資料，請參閱本刊第十三頁。
For contact information for POP polls conducted in October 1997, please refer to page 13.

台灣問題民意調查
Surveys on the Taiwan Issue

	調查日期 Date of survey: 12/8/97
	成功樣本 Successful caese: 526
	回應率 Response rate : 44.8%

	調查日期 Date of survey: 14-15/10/97
	成功樣本 Successful caese: 517
	回應率 Response rate : 44.6%

	對大陸與台灣統一的意見  Reunification of Taiwan and the Mainland China

	你有無信心大陸同台灣終於能夠統一？ 

Do you have confidence in the ultimate reunification of Taiwan and the Mainland China?

	
	
	
	
	
	
	
	
	
	

	
	12/8/97
	14-15/10/97

	有信心
	Yes
	29.7%
	33.9%

	無信心
	No
	48.8%
	49.9%

	唔知/難講
	Don't know/Hard to say
	21.5%
	16.2%

	
	
	
	
	
	
	
	
	
	

	對台灣重新加入聯合國的意見  Whether Taiwan Should Rejoin the United Nations

	你贊唔贊成台灣重新加入聯合國？
Do you agree to Taiwan rejoining the United Nations?

	
	
	
	
	
	
	
	
	
	

	贊成
	Yes
	30.5%
	30.0%

	唔贊成
	No
	40.4%
	44.0%

	唔知/難講
	Don't know/Hard to say 
	29.1%
	26.0%

	
	
	
	
	
	
	
	
	
	


有關十月份社研調查的樣本資料，請參閱本刊第十三頁。
For contact information for POP polls conducted in October 1997, please refer to page 13.
特首董建華評分
Ratings of the Chief Executive Tung Chee-hwa

	
	調查日期 

Date of Survey
	支持度 

Support Rating 
	按月平均分 

Monthly Average

	九月份第一次調查 1st survey in September
	3-4/9/97
	67.2
	67.7

	九月份第二次調查 2nd survey in September
	15-18/9/97
	65.6
	（九月 September）

	九月份第三次調查 3rd survey in September
	23-24/9/97
	70.4
	

	十月份第一次調查 1st survey in October
	3-4/10/97
	65.8
	

	十月份第二次調查 2nd survey in October
	8/10/97
	66.1
	64.9

	十月份第三次調查 3rd survey in October
	22-23/10/97
	62.2
	（十月October）

	十月份第四次調查 4th survey in October
	28-29/10/97
	65.3
	

	十一月第一次調查 1st survey in November
	4-5/11/97
	61.2
	

	十一月第二次調查 2nd survey in November
	18/11/97
	61.6
	


有關十月份社研調查的樣本資料，請參閱本頁下表。
For contact information for POP polls conducted in October 1997, please see below.
市民對「一國兩制」及香港前途的信心
Confidence in “One Country, Two Systems”, and Hong Kong’s Future

	調查日期 Date of survey: 12/8/97, 26-27/8/97, 9-10/9/97, 23-24/9/97, 14-15/10/97, 28-29/10/97

	整體黎講, 你對一國兩制/香港前途有冇信心？
On the whole, do you have confidence in “one-country, two systems”/Hong Kong’s future?

	
	一國兩制 One country, two systems
	香港前途Hong Kong’s future

	九月份平均比率Average percentage in September
	68.8%
	81.9%

	九月份第一次調查 1st survey in September
	69.6%
	79.0%

	九月份第二次調查2nd survey in September
	67.9%
	84.7%

	十月份平均比率 Average percentage in October
	67.3%
	78.2%

	十月份第一次調查 1st survey in October
	72.8％
	82.0%

	十月份第二次調查2nd survey in October
	61.7%
	74.4%


有關十月份社研調查的樣本資料，請參閱本頁下表。
For contact information for POP polls conducted in October 1997, please see below.
	九七年十月份社研調查之樣本數據  Contact information for POP polls conducted in October 1997

	
	
	第一次 First poll
	第二次 Second poll
	第三次 Third poll
	第四次 Fourth poll

	日期
	Date of surveys
	3-4/10/97
	14-15/10/97
	22-23/10/97
	28-29/10/97

	訪問對象
	Target population
	十八歲或以上之香港市民 Hong Kong population aged 18 or above

	調查方法
	Survey method
	電話訪問 Telephone survey

	抽樣方法
	Sampling method
	從住宅電話簿中隨機抽出號碼，再用電腦配套另一部份。當成功接觸目標住戶後，再用出生日期抽取其中一名被訪者接受訪問。
Telephone numbers were selected randomly from telephone directories and additional numbers generated by the computer.  If more than one subject had been available, the one who had his/her birthday next was selected.

	成功樣本
	Successful cases
	511
	517
	541
	536

	回應率
	Response rate
	41.8%
	46.6%
	55.5%
	44.5%

	抽樣誤差
	Standard error
	2.2%
	2.2%
	2.2%
	2.2%
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江澤民訪美之行的影響
The Effect of Jiang Zemin’s Visit to the United States

	
	
	
	
	
	

	調查日期 Date of survey
	：
	28-29/10/97
	回應率 Response rate
	：
	44.5%

	成功樣本Successful cases
	：
	536
	 標準誤差 Standard error
	：
	少於 less than 2.2%

	
	
	
	

	你認為江澤民訪美之行能唔能夠改善中美關係？

	Do you think Jiang Zemin’s visit to the United States would improve the Sino-American relationship?

	

	能夠改善
	Would improve
	70.1%
	唔知/難講 Don’t know/Hard to say
	17.6%

	唔能夠改善
	Would not improve
	12.3%
	
	

	

	

	咁佢今次訪美，你認為對香港好處多定壞處多？

	Do you think Jiang’s visit to the United States is favourable or unfavourable to Hong Kong?

	

	好處多
	Favourable
	71.1%
	一半半/好壞參半
	Half-half
	15.3%

	壞處多
	Unfavourable
	1.1%
	唔知/難講
	Don’t know/Hard to say
	12.5%
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有關股市下跌的民意調查
Public Opinion on the Drastic Fall in the Stock Market

	
	
	
	
	
	

	調查日期 Date of survey
	
	成功樣本Successful cases
	
	回應率 Response rate
	標準誤差 Standard error

	28-29/10/97
	
	536
	
	44.5%
	少於 less than 2.2%

	

	近日股市大跌，你個人既經濟狀況好左定差左呢？

	The stock market has suffered a drastic fall recently.  Has your personal economic situation become better or worse?

	

	好左 Better
	0.6%
	不變/差不多
	No change/The same
	78.5%

	差左 Worse
	20.6%
	唔知/難講
	Don’t know/Hard to say
	0.4%

	
	
	
	
	
	

	
	
	
	
	
	

	調查日期 Date of survey
	
	成功樣本Successful cases
	
	回應率 Response rate
	標準誤差 Standard error

	28-29/10/97
	
	536
	
	44.5%
	少於 less than 2.2%

	3-4/10/97
	
	511
	
	41.8%
	少於 less than 2.2%

	

	你對香港既經濟前景有冇信心？ Are you confident of the economic future of Hong Kong?

	

	
	3-4/10/97
	28-29/10/97
	

	有信心
	Yes
	78.8%
	72.6%
	

	冇信心
	No
	11.2%
	12.7%
	

	唔知/難講
	Don’t know/Hard to say
	10.0%
	14.7%


	


	《民意快訊》乃香港大學社會科學研究中心民意研究計劃自一九九六年九月開始按月出版之刊物，目的是為社會人士提供研究計劃的最新成果。此號外乃記錄前兩天的民意調查結果，並非定期《民意快訊》。有關此號外之查詢請致電2859 2988與發言人李至君小姐聯絡。

	POP EXPRESS is a monthly newsletter published by the Public Opinion Programme (POP) of the Social Sciences Research Centre in The University of Hong Kong since September 1996.  This Special Issue records the result of our surveys in the last two days and is an extra to our regular monthly release. Enquiries concerning this Extra should be addressed to our spokesperson Miss Anita Lee at 2859 2988.




	《民意快訊》編輯委員會
EDITORIAL COMMITTEE OF POP EXPRESS

	

	
主編

	Chief Editor

	:
	鍾庭耀Chung Ting-yiu Robert

	
副編
 
	Editors
	:
	陳夢施Chan Mung-sze Natalie，李至君 Lee Chi-kwan Anita

	
編務助理

	Editorial Assistant
	:
	李德成 Lee Tak-shing Patrick

	
電話

	Telephone
	:
	2859 2988, 2859 2989




	
傳真

	Fax
	:
	2517 6951

	
地址




	Address
	:
	香港薄扶林道, 香港大學黃子明樓8樓, 社會科學研究中心 

Social Sciences Research Centre, 8/F, Wong Chue Meng Building, 

The University of Hong Kong, Pokfulam Road, Hong Kong.




	民意研究計劃最新出版資料  Latest POP PUBLICATIONS available
對醫務人員人手供應評估的意見調查
Survey on the Assessment of the Supply of Medical Practitioners

英文版 English version: 每本 $55 per copy

	


訂閱表格（歡迎加印）Order Form (Please make your own copies)

本人欲定期訂閱《民意快訊》: 由 __________年_________月 至  ___________年__________月
I would like to subscribe to POP Express from ________________to _________________

	
	本地訂閱 Local subscription
	海外訂閱 Overseas subscription

	單行本Single copy (從第今期開始 From this issue)
	每本 $50 per copy
	每本 $60 per copy

	半年（共六期）Half year (6 issues)

(比原價享有九折優惠10% off regular price)
	$270
	$320

	一年 (共十二期）One year (12 issues)

(比原價享有八五折優惠15% off regular price)
	$510
	$610

	兩年 (共二十四期）Two years (24 issues)

(比原價享有七五折優惠25% off regular price)*
	$900
	$1080


*更可免費獲贈價值 $240之《民意快訊合訂本第一冊特刊》（收錄《民意快訊》創刊號至第十期)

 With a GIFT of POP Express Combined Volume #1 Special Issue (back issues of No. 1 - 10, worth $240)

	《民意快訊合訂本第一冊特刊》(收錄《民意快訊》創刊號至第十期) 

Combined Volume #1 Special Issue (back issues of No. 1 - 10)
	HK$240**

	未來合訂本（收錄六個月（六期）之《民意快訊》) 

Future combined volumes (back issues of 6 months)
	HK$300**


**海外訂戶另加郵費HK$100。Please add HK$100 for postage for subscriptions overseas.
姓名 Name:




電話 Tel.no:




傳真 Fax no.:






機構 Organization:









職位 Position:







地址 Address:



















付款方式：如用劃線支票付款，抬頭請寫「香港大學」。
Payment method: Cheques should be crossed and made payable to “The University of Hong Kong”. 

如欲索取《民意快訊》之傳真本，請致電2859 2988進行登記。To obtain a fax copy of POP EXPRESS, please call at 2859 2988.

PAGE  
2

_941531274.unknown

_941354118.unknown

